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L’any passat, una setmana des-
prés de tot el que va passar a Ca-
talunya l’1 d’octubre, Emma Re-
gada va realitzar una performance 
sota el nom de 893 petons. L’esde-
veniment va consistir en una tela 
blanca amb un clavell –que és la 
flor de la pau– dibuixat i que la 
gent hauria d’omplir, amb l’aju-
da d’un pintallavis vermell, amb 
l’empremta del seu petó.

Regada va caminar durant tres 
dies pels carrers de Madrid, reco-
llint aquests petons a diferents 
punts de la ciutat, per demostrar 
que la violència no és una eina de 
canvi i que el missatge de pau i 
concòrdia pot trobar-se en qual-
sevol lloc i no només a Barcelona, 
que d’altra banda hauria estat 
una opció fàcil.

En el vídeo que documenta 
aquesta performance i que poden 
trobar a Youtube amb el mateix 
títol d’aquest article, Regada afir-
ma: “Ser català o espanyol deixa 
de ser rellevant, quan hi ha vi-
olència pel mig” o “És increïble 
que tinguin més força uns ideals, 
gairebé imposats per la societat, 
que el vincle amb algú que ens es-
tima”, referint-se a les contínues 
discussions i baralles familiars 
pel tema del procés.

Per què va trigar una setma-
na a concretar el seu projecte? 
Segons ens explica, totes les as-
sociacions i fundacions contra la 
violència no es volien posicionar, 
ja que l’esdeveniment es podria 
entendre com a independentista. 
Va ser gràcies als ciutadans que 
van generar el boca-orella per al 
qual l’artista va poder rebre diver-
ses donacions i així poder viatjar 
a la capital del país veí.

El resultat: un clavell ple i el 
missatge que “cal obrir els ulls 

més enllà de fronteres, polítiques 
i fanatismes”.

Per què necessites veure 
aquest vídeo si vols assabentar-te 
del que havia passat en aquestes 
tres jornades madrilenyes? Per-
què cap mitjà de comunicació de 
Madrid o Barcelona es va fer res-
sò per donar-li espai. Suposo que 
a la llum del que s’ha vist fa un 
parell de dies, continua venent 
molt més la violència a les mani-
festacions i les càrregues policials 
–dóna igual per a quin costat– 
que l’enteniment, la concòrdia i el 
debat sa.

No és la meva intenció par-
lar de política en aquestes línies, 
perquè entenc que la situació 
és molt complexa i pot haver-hi 
diverses interpretacions que es-
capen al meu enteniment, però 
sí que m’agradaria remarcar que 
fa un any, en aquestes mateixes 
dates, la violència va fer acte de 
presència com a resposta a l’acte 
pacífic -legítim o no, és una altra 
qüestió– de dipositar un paper 
a dins d’una urna. Una cosa que 
es pressuposa com a base de la 
democràcia i que es diu votar. 
Espero que a partir d’ara puguem 
veure en els mitjans més minuts 
–que no hores, no sóc tan inge-
nu– d’esdeveniments que inten-
ten unir-nos com els de Regada, 
en lloc de cops, crits i altres coses 
que ens divideixen i ens separen. 
Tan difícil és?

En començar el seu primer man-
dat el ministre Camp va deixar 
la política turística en mans 
del que ell mateix va qualificar, 
davant el Consell General, com 
“un Ferrari”.

Després de set anys i mig 
d’altes velocitats, la política tu-
rística només són disbarats i de-
sorientació.

Les declaracions del ministe-
ri de Turisme, dimarts passat, 
renyant els hotelers, que no li 
riuen les gràcies al Cirque du 
Soleil, han vingut a confirmar el 
desgavell.

Un altre disbarat fruit de la 
devastació intel·lectual i políti-
ca. Un exercici de mediocritat 
inconscient exercida amb pre-
potència. Ja només faltaria que 
portessin un Llibre-Registre de 
“bons” i “mals” hotelers en fun-
ció de la seva submissió als que 
manen.

Renyen els hotelers que go-
sen no compartir els seus de-
signis els mateixos que, per 
encegament parroquialista, han 
aconseguit ensorrar la marca 
Grandvalira.

Els que no han sabut fer créi-
xer el nombre de visitants tot 
i que no hagin pas reparat en 
augmentar la despesa en pro-
moció. Per molt que s’esforcin 
en dissimular les estadístiques 
el nombre de visitants manté 
una tendència a la baixa amb un 
pic molt preocupant de -11,1% 
el mes de desembre de l’any pas-
sat.

El comerç, l’hosteleria i la 
restauració no han rebut, el juli-
ol passat, cap positiva aportació 
d’unes actuacions del Circ que 

s’anaven omplint amb viatgers 
d’autocars arribats de la costa 
catalana. Visitants que no per-
noctaven al país i que acostu-
maven a menjar un entrepà no 
pas a Andorra sinó a un conegut 
local situat entre Ponts i Oliana. 
Però això no entra en els parà-
metres de la comunicació cloro-
form.

Malgrat les ensopegades del 
ministeri i les escridassades del 
seu titular vers els hotelers, el 
sector turístic andorrà té més 
seny que els que tenen l’obliga-
ció de servir-lo i ajudar-lo.

Es va obrint camí un consens 
al sector turístic vers un model 
sostenible, de qualitat i regulat.

El turisme representa una 
part molt important de l’econo-
mia andorrana i genera ocupa-
ció i riquesa.

Per això és molt necessari 
que la ciutadania prengui cons-
ciència de la seva importància.

Entendre el sector en la seva 
dimensió real, dotar-lo de co-
neixement en la gestió i no ins-
trumentalitzar-lo és fonamen-
tal perquè el país pugui decidir 
el tipus de turisme que vol i de-
fensar-lo sense por.

Hi ha professionals que ho 
diuen de manera prou entene-
dora: convé pensar més en els 
ingressos com a indicador de 

referència i no tant en el nom-
bre de persones que venen a 
Andorra.

Cal actuar i fer feina en lloc 
de preocupar-se per sortir a la 
foto.

Es confirma el fracàs de l’es-
tratègia de situar-se en posició 
de dependència dels anomenats 
turoperadors, no tenir contacte 
directe amb el client i pretendre 
fidelitzar-lo només pel preu.

El Govern de Toni Martí in-
tenta fer creure en un lleuger 
augment del turisme sense ado-
nar-se que és necessari anar a 
la qualitat i adaptar-se als nous 
gustos dels clients i a la revolu-
ció tecnològica, especialment a 
la contractació de vacances per 
internet.

Les propostes de reforma la-
boral de DA només afavoreixen 
als hotelers low cost.

La crisi, perquè hi ha crisi, és 
una oportunitat per abandonar 
el model low cost. S’ha de passar 
de la quantitat a la qualitat. No-
més així augmentaran els ingres-
sos i la rendibilitat. I només així 
es podran oferir salaris dignes a 
personal format i qualificat.

Convindria aturar l’afany go-
lafre i adonar-se ja que tota ex-
plotació humana que pressiona 
sobre els recursos naturals ha de 
ser forçosament limitada.

No podem deixar que con-
demnin Andorra a la massifica-
ció turística amb les seves conse-
qüències de banalització cultural, 
degradació ambiental i empobri-
ment econòmic.

El turisme ha de ser una opor-
tunitat i no s’ha de convertir en 
una fatalitat.

Els disbarats insostenibles
El país necessita un turisme de qualitat

Només falta que 
portin un registre de 
bons hotelers segons  
la submissió al poder

893 petons

Regada va caminar 
durant tres dies 
per Madrid recollint 
petons, eina de pau
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